



Banking Control

No. 1419/BC/40

Date: 4-2-1407H

(7-10-1986 A.D)

الإدارة العامة لمراقبة البنوك

الرقم ٤٠/أ/م/١٤١٩

التاريخ ٤/٢/١٤٠٧هـ

الموافق ٧/١٠/١٩٨٦م

تعميم إلى جميع البنوك العاملة في المملكة

Circular to All Banks Operating in The Kingdom

Greetings,

SAMA has been informed that some banks are refusing to accept small category banknotes from commercial firms and companies and are asking such depositors to deposit these banknotes in their accounts with SAMA.

Since the printing of such categories was meant to put them in circulation to be available for the public in daily operations, such attitude by the banks is in conflict with this purpose.

SAMA, therefore, would like to call on banks to keep an adequate supply of small category banknotes, specially the one and five SR categories and sufficient supply of coins to perform replacement operations for the public and the clients. SAMA has issued the following rules to be followed by the banks.

- 1 - The bank must accept from its clients any amount of small category banknotes.
- 2 - The bank must count these banknotes by category and separate these suitable from those unsuitable for circulation.
- 3 - Unsuitable for circulation banknotes shall be sent to the concerned SAMA branch which will count and receive them.
- 4 - The bank must deliver to SAMA only banknotes in excess of its need or damaged banknotes.

Regards,

Director General of Banking Control

J. A. Al-Suhaimi

سعادة /
بعد التحية

المحترم

تلقت المؤسسة ما يفيد أن بعض البنوك تمنع من استلام وعد الفئات الصغيرة من العملات الورقية التي تورد إليها من بعض التجار والشركات وتطلب هذه البنوك إيداع هذه العملات في حساباتهم لدى المؤسسة.

ولما كان الغرض من طباعة هذه الفئات هو ضرورة تواجدها في التداول للمساعدة في توفير النقد اللازم للجمهور في معاملاتهم اليومية، فإن امتناع بعض البنوك من استلام هذه الفئات أمر يتعارض مع هذا الغرض.

ولذا فإن المؤسسة ترغب في أن يحتفظ البنك بكميات كافية من العملات الورقية ذات الفئات الصغيرة وبصفة خاصة فئة الريال والخمسة ريالات وكذلك بكميات مناسبة من النقود المعدنية، وأن يقوم البنك بعمليات الاستبدال لعملائه وللجمهور، وقد وضعت المؤسسة القواعد التالية للتعامل مع البنوك بالنسبة لهذه الفئات :-
١ - يتوجب على البنك أن يقبل من عملائه أية كميات من العملات الورقية ذات الفئات الصغيرة.

٢ - يتولى البنك عد هذه الكميات النقدية كل فئة على حدة، ويقوم بفرزها بين صالح للتداول وغير صالح.

٣ - ترسل العملات غير الصالحة للتداول إلى فرع المؤسسة المختص الذي يقوم بدوره بعدها واستلامها.

٤ - لا يقوم البنك بتوريد هذه العملات إلى المؤسسة إلا ما كان زائداً عن حاجة البنك لها أو كانت تالفة.

نأمل الإحاطة والعمل بموجبه.

وتقبلوا تحياتي،

مدير عام مراقبة البنوك

جماز عبدالله السحيمي

CC.: The Office of HE the Governor
HE the Head Cashier
HE the Director of the Treasury and Issue Department
HE the Chief Auditor
Banking Control (3 copies)
All SAMA Branches

صورة لكتب معالي المحافظ
صورة لسعادة رئيس أمناء الصندوق
صورة لسعادة مدير إدارة الخزينة والإصدار
صورة لسعادة رئيس المراجعين الداخليين
٣ صور لمراقبة البنوك
صورة لجميع فروع المؤسسة